
ZPRAVODAJ OBCE BRUMOVICE
Jan Herben o Brumovicích:
„A již vjíždíme na naše hraničky. Naše, mé rodné vsi! Hraničky brumovské! 
Buď tisíce houslí hraje nebo tisíce drobounkých zvonků zvoní kdesi za ho-
rou: tak sladká, omamující hudba - sotva však slyšitelná - šíří se od stráně 
ke stráni. Obracíš se na vinohrady, obracíš se na žita a slyšíš cvrčky zvonit. 
Kraj plný melodie.“

Foto: Vlasta Bedřichová

Příjemné prožití svátkůPříjemné prožití svátků
velikonočních, mnoho zdravívelikonočních, mnoho zdraví
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Ze života školičky
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Foto: archiv školy
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Zastupitelstvo obce Brumovice (dále jen ZOB) 
schvaluje:
1. Ověřovatele zápisu pana Ing. Bohuslava Říhu a doc. 

Martina Zvonaře, Ph.D.
2. Program ustavujícího ZOB
3. Výkon funkce starosty jako uvolněnou 

a místostarosty jako neuvolněnou
4. Volební řád
5. Členy volební komise pana Josefa Miklíka – současně 

jako předsedu této komise, pana Romana Klimeše 
a Františka Kňůra, jako členy této komise

Vážení spoluobčané,
je za námi ve své podstatě mírná zima, avšak nic to ne-

mění na skutečnosti, že svá obydlí musíme stále vytápět, 
protože noční chlad je příliš silný. Čas nám kvapí a po Vá-
nocích a období zimního spánku se nyní hlásí o slovo jaro, 
ten vytoužený okamžik, kdy se příroda probouzí. Přiroze-
nou snahu kvetení letos neúprosně srážel ranní mráz, ale 
přece jen se pak vše zazelenalo a snad každý využil a dále 
využívá možnosti jít ven do přírody, protože jaro se svý-
mi kouzly a novou chutí do života je to nejhezčí, co nás 
v těchto ponurých dnech může povzbudit, pobídnout, na-
bít energií.

Prošli jsme společně volbami, a to jak komunálními, tak 
volbou prezidenta. Za sebe mohu říct, že jsem nikdy nesli-
boval nesplnitelné. Stojím nohama pevně na zemi a budu 
zde, abych posunul hodnoty a možnosti v naší obci k lep-
šímu životu všech, budu zde naslouchat všem, kteří budete 
chtít slyšet mou radu, znát názor, najít odpověď. Každé ře-
meslo má své a je jedno, zda jsem rolník, hajný, lékař nebo 
filozof. Tomáš G. Masaryk říkal: „nebát se a  nekrást“. Já 
bych to rád doplnil: „nebýt pyšný, mít pokoru a uznávat 
hodnoty“. Těchto několik málo slov poměrně přesně vy-
stihuje to, co mnoha lidem dnes chybí, ve všech sférách 
vlivu…

Vážení spoluobčané, také v  tomto roce bychom spolu 
se zastupiteli chtěli zapracovat na změnách v obci. Zvýšili 
jsme úroveň péče o  zeleň i  stromořadí, a  to s  přispěním 
rad odborníků. Již na počátku tohoto roku proběhla akce 
„rozšíření kanalizační a vodovodní sítě“ a to v lokalitě pod 
myslivnou a také pod sklepy na Vrchním konci. Je to inves-
tice, která je plánovaná více jak pět let. Ve spodní části lo-
kality Draha se začalo s uložením nízkého napětí do zemi. 
Podle investora – EG.D. je to lokalita s nejhorším vedením 
napětí v obci. Tato akce bude postupně pokračovat dále po 
trase v obci v horizontu možná až deseti let, podle úspěš-
nosti a  rychlosti projekční kanceláře a  přístupu občanů 
k podpisům jednotlivých smluv. Podotýkám, že vše je stále 

Slovo starosty

v  režii energetické spo-
lečnosti a  obec se pouze 
spoluúčastní například 
dodáním podpěrných 
bodů na veřejné osvětlení 
místo betonových pod-
pěr, které postupně zmi-
zí. Hledáme možnosti na 
získání dotací na opravu 
místních komunikací, ře-
šíme možnosti podpory 
na odbahnění Jezírka a mnoho dalších. Konečně také bude 
rekonstruována přístupová rampa do prodejny Jednoty.

Jednáme také s dodavateli elektrické energie o možnosti 
vybudování fotovoltaiky na obecních budovách, abychom 
snížili energetické náklady na provoz sokolovny, školy, 
školky, a především čistírny odpadních vod, která si mě-
síc, co měsíc vezme přes 9 MW elektřiny. Tímto postupem 
bychom měli pomoci také vytvořit lepší podmínky pro 
alternativní výstavby fotovoltaiky u občanů a pak zajistit 
tzv.  komunitní sdílení elektřiny. Je to zdlouhavý a  zatím 
složitý proces, ale naše obec patří k průkopníkům v mik-
roregionu a v kraji vůbec. Alespoň v něčem máme náskok.

Zastupitelé podpořili vznik příspěvkové organizace 
s názvem Energetická Brumovice, která bude řešit zprvu 
fotovoltaiku obce a později také komunitní sdílení v rámci 
obce a okolí. Je to však velmi složitý proces, který se vyví-
jí formou zákonů a nám nejsou dosud všechny podmínky 
známy.

Vážení a milí spoluobčané, dovolte mi, abych Vám po-
přál krásné svátky velikonoční, dětem bohatou pomlázku, 
všem pevné zdraví a víru s nadějí, že letošní rok bude ten 
dobrý po všech stránkách.

S úctou Rudolf Kadlec – Váš starosta

USNESENÍ z ustavujícího zasedání Zastupitelstva obce Brumovice, 
konaného dne 24. 10. 2022 v sále Obecní sokolovny, Brumovice č. p. 312

6. Pana Ing. Rudolfa Kadlece na funkci starosty obce 
Brumovice

7. Počet místostarostů obce – jednoho
8. Místostarostkou obce JUDr. Dobromilu 

Macháčkovou
9. Členy rady obce Brumovice pana Ing. Zdeňka 

Musila, Milana Ševčíka a Antonína Košuliče
10. Počet členů finančního výboru: 5, počet členů 

kontrolního výboru: 5
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Navržený program jednání:
1. Návrh programu jednání
2. Volba ověřovatelů zápisu a určení zapisovatele
3. Volba návrhové komise
4. Schválení programu jednání
5. Dotazy, připomínky a podněty členů ZOB
6. Dotazy, připomínky a podněty občanů
7. Návrh rozpočtu na rok 2023
8. Návrh střednědobého výhledu na rok 2024, 2025 

a 2026
9. Návrh na schválení ceny stočného pro rok 2023
10. Návrh a schválení odměn neuvolněným zastupitelům 

obce
11. Schválení zástupce obce pro uzavírání manželství
12. Schválení zástupce obce k jednání a zastupování na 

valných hromadách
13. Schválení zástupce obce v oblasti územního 

plánování
14. Schválení pověření Rady obce k provádění 

rozpočtových opatření v plné výši
15. Rozpočtové opatření č. 11
16. Inventarizace majetku obce – ustavení inventárních 

komisí
17. Žádosti občanů a organizací
18. Informativní zprávy
19. Diskuze
20. Návrh usnesení
21. závěr

Zastupitelstvo obce Brumovice (dále jen ZOB) 
schvaluje:
1. Program jednání, vč. Doplnění bodu 17 na návrh 

pana Milana Ševčíka o informaci o přípravě 
základního kurzu angličtiny a základy počítačové 
gramotnosti pro starší občany.

2. Ověřovatele zápisu pana Ing. Zdeňka Musila a paní 
Libuši Miluškovou.

11. Předsedou finančního výboru pana Vladislava 
Kurečku

12. Předsedou kontrolního výboru pana Ing. Bohuslava 
Říhu

13. Členy finančního výboru pana Jiřího Bureše, Ing. 
Vavřince Charváta, Libuši Miluškovou a Ing. Petra 
Cichry ml.

14. Členy kontrolního výboru Josefa Miklíka, Zdeňka 
Veselého, Petru Charvátovou a doc. Martina Zvonaře, 
Ph.D.

ZOB bere na vědomí:
1. Složení slibu všech zvolených členů zastupitelstva 

obce Brumovice

Ing. Rudolf Kadlec 
starosta

JUDr. Dobromila Macháčková 
místostarostka

USNESENÍ z prvního řádného zasedání Zastupitelstva obce Brumovice, konaného 
dne 22. listopadu 2022 v obřadním a zasedacím sále nové radnice, Brumovice č.p. 155

3. Návrhovou komisi ve složení JUDr. Dobromila 
Macháčková a pan Ing. Bohuslav Říha.

4. Návrh rozpočtu na rok 2023, určeného pro vyvěšení 
na úřední desku.

5. Návrh střednědobého výhledu rozpočtu na leta 2024, 
2025 a 2026.

6. Výši stočného na rok 2023 ve výši 1 785 Kč na osobu 
a rok.

7. Výši odměn neuvolněným zastupitelům obce ve výši 
50 % maximální výše odměn neuvolněných členů 
zastupitelstev (příloha k nařízení vlády č. 318/2017 
Sb.) počínaje od 1. 1. 2023.

8. Zástupce obce pro uzavírání manželství starostu 
obce Ing. Rudolfa Kadlece a místostarostku JUDr. 
Dobromilu Macháčkovou.

9. Zástupce obce k jednání a zastupování obce na 
valných hromadách starostu Ing. Rudolfa Kadlece 
a místostarostku JUDr. Dobromilu Macháčkovou.

10. Zástupce obce k jednání v oblasti územního 
plánování starostu Ing. Rudolfa Kadlece 
a místostarostku JUDr. Dobromilu Macháčkovou.

11. Pověření rady obce k provádění potřebných 
rozpočtových opatření v plné výši.

12. Rozpočtové opatření č. 11
13. Ustavení inventarizačních komisí ve složení starosta 

obce pan Ing. Rudolf Kadlec, paní Kamila Svobodová 
a pan Jiří Bureš

14. Výši příspěvků na činnost jednotlivým spolkům 
z rozpočtu roku 2023 dle přílohy č. 1 usnesení.

ZOB bere na vědomí:
1. Informaci o vlivu plánované výstavby fotovoltaického 

parku na budování FV zařízení na jednotlivých 
obytných domech či domech obecních.

2. Zprávu pana Ševčíka o přípravě jazykového 
a počítačového kurzu pro seniory. Kurzu se mohou 
zúčastnit také ostatní spoluobčané dle zájmu, 
který vzejde z prvního střetnutí s lektorem kurzu 
Orange Academy, s. r. o. Hustopeče dne 30. 11. 2022 
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USNESENÍ z druhého řádného zasedání Zastupitelstva obce Brumovice, konaného 
dne 15. prosince 2022 v obřadním a zasedacím sále radnice, Brumovice č.p. 155.

v prostorách radnice. Spolupráci v oblasti nauky na 
PC a podpoře například bezpečné práce s internetem 
anebo finanční gramotnosti navíc přislíbil doc. 
Martin Zvonař, PhD. Místnost na výuku nabídla pro 
tento kurz vedení obce, v prostorách knihovny.

3. Informativní zprávy o přípravě jednotlivých akcí, 
připravovaných v závěru roku.

4. Rozpočtové opatření č. 10

ZOB ukládá starostovi:
1. Splnění úkolů uložených mu ZOB.

Ing. Rudolf Kadlec 
starosta

JUDr. Dobromila Macháčková 
místostarostka

Navržený program jednání:
1. Návrh programu jednání
2. Volba ověřovatelů zápisu a určení zapisovatele
3. Volba návrhové komise
4. Schválení programu jednání
5. Dotazy, připomínky a podněty členů ZOB
6. Dotazy, připomínky a podněty občanů
7. Kontrola plnění usnesení z minulého zasedání
8. Schválení rozpočtu na rok 2023
9. Schválení střednědobého výhledu na rok 2024, 2025 

a 2026
10. Žádosti občanů a organizací
11. Informativní zprávy
12. Diskuze – podnět písemného sdělení dotazů doc. 

Martina Zvonaře, PhD.
13. Návrh usnesení
14. závěr

Zastupitelstvo obce Brumovice (dále jen ZOB) 
schvaluje:
1. Program jednání
2. Ověřovatele zápisu pana doc. Martina Zvonaře, PhD. 

a pana Ing. Bohuslava Říhu.
3. Návrhovou komisi ve složení JUDr. Dobromila 

Macháčková a pan Ing. Vavřinec Charvát.

4. Rozpočet obce Brumovice na rok 2023 dle 
předloženého návrhu, který byl ve dnech 24. 11. 2022 
až 31. 12. 2022 zveřejněn vyvěšením na úřední 
desce, kde příjmy činí 22 534,9 tis. Kč, financování 
12 000 tis. Kč a výdaje 34534,9 tis. Kč, závazným 
ukazatelem je paragraf, rozpočet tvoří přílohu tohoto 
usnesení a zápisu z jednání.

5. Střednědobý výhled rozpočtu na leta 2024, 2025 
a 2026.

ZOB bere na vědomí:
1. Plnění usnesení z minulého Zastupitelstva obce 

Brumovice
2. Zodpovězené dotazy, které pan doc. Martin Zvonař 

PhD. adresoval starostovi před jednáním ZOB.
3. Informativní zprávy o činnosti obecního úřadu 

a postupu příprav jednotlivých akcí, které se ještě do 
konce roku v obci budou konat.

ZOB ukládá starostovi:
1. Splnění úkolů uložených mu ZOB.

Ing. Rudolf Kadlec 
starosta

JUDr. Dobromila Macháčková 
místostarostka
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Volba prezidenta České republiky
Pátek 13. ledna 2023 od 14:00 hodin do 22:00 hodin
Sobota 14. ledna 2023 od 8:00 hodin do 14:00 hodin
Volební místnost: obecní knihovna, budova radnice, 
č. p. 155

Volební komise:
Předsedkyně: Květoslava Košuličová
Místopředsedkyně: Lenka Kňůrová
Členky: Šárka Studýnková, Veronika Veselá
Zapisovatelka: Marcela Studýnková

První volič v pátek 13. ledna 2023: Dalibor Štrajt
Poslední volič v pátek 13. ledna 2023: Ing. František Lupač
První volič v sobotu 14. ledna 2023: Luboš Hajda
Poslední volič v sobotu 14. ledna 2023: Michael Přibyl
Nejmladší voliči: Kristýna a  Antonín Chrástkovi (stejně 
jako u komunálních voleb)
Nejstarší volič, který se osobně dostavil do volební míst-
nosti: Ladislav Zítka (94 let)
Do přenosné volební schránky hlasovali: 4 voliči

Výsledky hlasování v Brumovicích – první kolo
Počet osob zapsaných do seznamu voličů celkem: 781
Počet voličů, kterým byly vydány úřední obálky: 540
Počet odevzdaných úředních obálek: 540
Počet platných hlasů: 534
Volební účast v Brumovicích: 69,14 %
1. Andrej Babiš 192 hlasy 35,96 %

2. Petr Pavel 169 hlasů 31,65 %

3. Danuše Nerudová 88 hlasů 16,48 %

4. Pavel Fischer 35 hlasů 6,55 %

5. Jaroslav Bašta 30 hlasů 5,62 %

6. Marek Hilšer 11 hlasů 2,06 %

7. Karel Diviš 8 hlasů 1,5 %

8. Tomáš Zima 1 hlas 0,19 %

Výsledky voleb na Břeclavsku:
Volební účast: 68,27 %
1.Andrej Babiš 24 058 hlasů 38,3 %

2.Petr Pavel 18 725 hlasů 29,8 %

3.Danuše Nerudová 9 408 hlasů 15,0 %

4.Pavel Fischer 4 557 hlasů 7,3 %

5.Jaroslav Bašta 3 333 hlasy 5,3 %

6.Marek Hilšer 1 549 hlasů 2,5 %

7.Karel Diviš 849 hlasů 1,4 %

8.Tomáš Zima 297 hlasů 0,5 %
 
Výsledky voleb v České republice:
Volební účast: 68,24 %
1.Petr Pavel 1 975 056 hlasů 35,40 %

2.Andrej Babiš 1 952 213 hlasů 34,99 %

3.Danuše Nerudová 777 080 hlasů 13,92 %

4.Pavel Fischer 376 705 hlasů 6,75 %

5.Jaroslav Bašta 248 375 hlasů 4,45 %

6.Marek Hilšer 142 912 hlasů 2,56 %

7.Karel Diviš 75 475hlasů 1,35 %

8.Tomáš Zima 30 769 hlasů 0,55 %

Volba prezidenta České republiky – druhé kolo
Pátek 27. ledna 2023 od 14:00 hodin do 22:00 hodin
Sobota 28. ledna 2023 od 8:00 hodin do 14:00 hodin
Volební místnost: obecní knihovna, budova radnice, 
č. p. 155

Volební komise:
Předsedkyně: Květoslava Košuličová
Místopředsedkyně: Lenka Kňůrová
Členky: Veronika Veselá, Šárka Studýnková
Zapisovatelka: Marcela Studýnková
První volič v pátek 27. ledna 2023: Dalibor Štrajt
Poslední volič v pátek 27. ledna 2023: Štěpán Kalvach
První volič v sobotu 28. ledna 2023: Antonín Halm

Poslední volič v sobotu 28. ledna 2023: Michael Přibyl
Nejmladší volič: Julie Macháčková
Nejstarší volič: Jan Valný
Do přenosné volební schránky hlasovali: 3 voliči

Výsledky hlasování v Brumovicích:
Počet osob zapsaných do seznamu voličů celkem: 771
Počet voličů, kterým byly vydány úřední obálky: 530
Počet odevzdaných úředních obálek: 530
Počet platných hlasů: 528
Volební účast v Brumovicích: 68,74%
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Počet hlasů Počet %

1. Petr Pavel 286 54,17

2. Andrej Babiš 242 45,83

Výsledky hlasování na Břeclavsku:
Volební účast na Břeclavsku: 70,26%

Počet hlasů Počet %

1. Petr Pavel 34 981 53,9

2. Andrej Babiš 29 898 46,1

Česká republika:
Volební účast v České republice: 70,25 %
Počet hlasů Počet %

1. Petr Pavel 3 359 151 58,32

2. Andrej Babiš 2 400 046 41,67

Inaugurace nového českého prezidenta
Uvedení nastupujícího prezidenta Petra Pavla do funkce se 
konalo ve čtvrtek 9. března 2023.
Petr Pavel složil prezidentský slib ve Vladislavském sále 
Pražského hradu.

-VB-

Tříkrálová sbírka 2023
Začátkem ledna opět proběhla Tříkrálová sbírka, letos 

se konal 23. ročník. V  naší obci se uskutečnila v  sobotu 
14.  ledna  2023. Přispět jsme mohli deseti skupinám ko-
ledníků, jedna kasička byla umístěna v prodejně Jednoty. 
Koledníci obešli všechny ulice v obci, dárci překvapili svou 
štědrostí, výtěžek u  nás činil 39 924 Kč. Oblastní charita 
Břeclav a Obecní úřad Brumovice děkují všem, kteří se do 
sbírky zapojili, zejména malým koledníkům a  jejich do-
provodu, všem spoluorganizátorům a štědrým dárcům.
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Brumovičtí koledníci:
1. Kamila Svobodová 

Marek Veselý, Ema Vajbarová, Eliška Horáková
2. Jana Hájková 

Martina Říhová, Ema Hájková, Natálie Horáková
3. Helena Kurečková 

Simona Horáková, Rozálie Kluchová, Nikola Malcová
4. Hana Říhová 

David Říha, Alice Říhová, Jakub Troubil
5. Jana Říhová 

Štěpán Hájek, Tomáš Říha, Václav Ullmann
6. Šárka Perlíková 

Adam Perlík, Pavel Křen, Mikuláš Fikrle
7. Eva Kulíšková 

Nela Kulíšková, Jakub Dvořák, Amálie Dvořáková
8. Veronika Moró 

Karolína Moró, Adéla Perlíková, Jasmína Fikrlová
9. Roman Tesař 

Brablcová Karolína, Peřinová Veronika
10. Marek Šišma 

Jan Kurečka, Matyáš Dufek

Oblastní charita Břeclav
Počet kasiček: 605
Dary v kasičkách: 3 895 729 Kč

Vlasta Bedřichová
Foto: Kamila Svobodová
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UDÁLOSTI
• V sobotu 14.  ledna 2023 se v hasičské zbrojnici konala 

valná hromada členů SDH.
• V pondělí 30. ledna 2023 byla v naší obci provedena ce-

loplošná deratizace.
• Výbor Honebního společenstva Brumovice svolal val-

nou hromadu vlastníků honebních pozemků. Konala se 
v sobotu 4. února 2023 na myslivecké chatě.

• Hospůdka U Hřiště nás pozvala v sobotu 11. února 2023 
v  odpoledních hodinách na „zvěřinové hody“ a  večer 
pak na „sobotní zábavu“.

• Sbor dobrovolných hasičů uspořádal v sobotu 25. úno-
ra 2023 pro své členy autobusový zájezd za koupáním do 
Velkého Mederu.

• Moravský rybářský svaz svolal své členy na výroční člen-
skou schůzi v neděli 26. února 2023. Konala se v Hos-
půdce U Hřiště.

• Valná hromada členů T.J. Sokol Brumovice se konala ve 
čtvrtek 2. března 2023 v sokolovně.

• V posledních únorových dnech byla zbořena cukrovar-
nická “bílá váha” - poslední část bývalé vedlejší koleje, 
součást brumovické vlakové zastávky. Pamětníci jistě 
pamatují její hojné využívání, určitě si vybaví nákladní 
vlaky, odstavené vagony, plně naložená nákladní auta, 
haldy cukrové řepy apod. “Bílá váha” stála blízko křižo-
vatky u hlavní silnice z Brumovic do Kobylí.

Plesová sezona
• V sobotu 21. ledna 2023 nás SDH Brumovice pozval do 

sálu sokolovny na „Hasičský společenský ples 2023”. 
K  tanci a poslechu hrála skupina Jaroslava Janoty, byla 
připravena bohatá tombola, plesu se zúčastnili i přátelé 
z Nenkovic a družebních obcí Brumovice u Opavy a Zá-
horské Bystrice.

• V sobotu 18. února 2023 se v sále sokolovny konal 23. 
krojový ples, který pořádali stárci a chasa pod záštitou 
Obce Brumovice. Ples byl zahájen pochodem krojova-
ných a předtančením Moravské besedy. Program oboha-
tilo vystoupení pěveckého souboru Bystričan ze Záhor-
ské Bystrice, přijeli i naši přátelé z Brumovic u Opavy. 
Účast krojovaných byla velmi pěkná, chasu podpořili 
krojovaní ženáči i  přespolní hosté. K  tanci a  poslechu 
hrála dechová hudba Sokolka ze Šakvic, připravena byla 
bohatá tombola a  hosté mohli ochutnat vína místních 
vinařů. Videozáznam z  plesu, který je na FB, YouTube 
a Instagramu ke zhlédnutí od 23. února, pořídila televiz-
ní společnost RTVJ.

Tanečníci Moravské besedy:
• 1. kolečko: 

Antonín Chrástek a Lenka Novotná 
Dominik Miklík a Vanesa Hanáková 
Rudolf Kadlec a Sarah Tomanová 
Pavel Miklík a Eva Kulíšková
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• 2. kolečko: 
Šimon Jakubčík a Kristýna Chrástková 
Robin Kříž a Kateřina Charvátová 
Matěj Ullmann a Dominika Kňůrová 
Ondřej Šišma a Denisa Křížová

• 3. kolečko: 
Chasa z Krumvíře

• Maškarní karneval pro velké i  malé uspořádala Hos-
půdka U Hřiště v sobotu 11. března 2023. Zábavné od-
poledne s klauny Kiky a Viky plné her a soutěží se konalo 
od 15:00 hodin v sokolovně. Večer si pak od 19:00 hodin 
mohli dospělí zatancovat na diskotéce.

Petice za zachování provozu na železniční trati 
Čejč – Hodonín v pracovní dny
• Od června letošního roku hodlá Jihomoravský kraj, IDS 

JMK a  Kordis omezit nebo zrušit v  úseku Hodonín  – 
Kobylí na Moravě část spojů v  pracovní dny. Bude za-
chován jen víkendový provoz jako o prázdninách. Pode-
psaní občané prostřednictvím petice žádají o zachování 
provozu na této železniční trati z následujících důvodů:

• Zrušením provozu se zkomplikuje dopravní obslužnost 
obyvatel do zaměstnání, zejména dojíždějících do Ho-
donína.

• Dostupnost a  rozvoj (cyklo)turistiky, rekreační účely 
v okrese (turistika v oblasti Slováckých vinohradů, Láz-
ně Hodonín)

• Bezpečné odbavení imobilních cestujících.
• Bezpečné cestování dětí do 15 let (základní školy, vícele-

tá gymnázia)
• Dostupnost lékařské péče.
• Investice do dopravní infrastruktury (výměna kolejí 

a  výhybek - žst. Velké Pavlovice, žst. Kobylí, žst. Čejč, 
žst. Mutěnice; železniční přejezdy aj.)

• Zachování strategické spojnice tratí 250 a 330 v případě 
neprůjezdnosti přes žst. Břeclav.

• Nárůst cestujících z řad studentů (populačně silné roč-
níky).

• V Brumovicích petici podepsalo 88 občanů.
Má vlast – cestami proměn
• Upozorňujeme na projekt “Má vlast – cestami proměn”, 

kdy můžete hlasovat pro nejlepší proměnu kulturní pa-
mátky roku 2022. Hlasování se účastní také proměna 
našeho domu služeb na víceúčelovou budovu. Jedná 
se o  proměnu č.  4 Brumovice/Rekonstrukce víceúče-
lové budovy. Více najdete na internetových stránkách 
www.cestamipromen.cz/hlasovani

• Hlasování bude ukončeno 30.  dubna  2023, potěší nás, 
když proměnu č. 4 v Brumovicích podpoříte svým hla-
sem.

Vlasta Bedřichová

Bezpečnostní situace
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Jak jsme nakládali s odpady v roce 2022
Druh odpadu V tunách

1. Biologicky rozložitelný odpad 46,8

2. Směsný komunální odpad 172,8833

3. Barvy, lepidla a pryskyřice obsahující nebezpečné látky 2,610

4. Směsi nebo oddělené frakce betonu, cihel a keramických výrobků 87,01

5. Kompozitní obaly 0,90

6. Papír a lepenka 2,336

7. Sklo barevné 12,600

8. Plasty 8,839

9. Objemný odpad 46,84

10. Kovový odpad 4,460

11. Textil určený k recyklaci 2,336

12. Stavební materiál s obsahem azbestu 2,78

13. Pneumatiky 3,170

14. Sklo bílé 1,300
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KUKÁTKEM DO MATEŘSKÉ ŠKOLY
Brněnské písničkové tetiny v MŠ

Hned po vánočních prázdninách nás v  mateřské ško-
le navštívily tetiny z Brna s programem Tetiny v kuchyni. 
Děti měly možnost zapojit se do vystoupení, pomáhaly 
například hledat krále zeleniny, kluci si zahráli na řezní-
ky, holky míchaly těsto. Celým programem nás provázely 
písničky a hra na hudební nástroje. Jedna z tetin hrála na 
kytaru a druhá na netradiční nástroj, který děti neznaly – 
citeru. Děti si vystoupení moc užily, zazpívaly si a na konci 
dostaly malý dárek – nálepku s podobiznou Tetin.

Kateřina Němečková
Kouzlení v mateřské škole

V  pondělí 16.  1.  2023 nás navštívil kouzelník. Děti se 
zájmem sledovaly představení plné kouzel a  napětí. Ně-
které děti také při kouzlení pomáhaly. Nakonec si všechny 
odnesly domů vykouzlené zvířátko nebo meč z balónku. 
Všem se představení moc líbilo a  fotografie z vystoupení 
kouzelníka to jen potvrzují.

Veronika Kunická
Vánoce, Vánoce přicházejí…

Na první adventní neděli vystoupily děti z  mateřské 
a základní školy v sokolovně se svým předvánočním pro-
gramem, ve kterém předvedly své pěvecké, recitační i po-
hybové dovednosti a  seznámily obecenstvo s  tradicemi 
a zvyky Vánoc.

Lydie Peterková

Mikuláši, Mikuláši, kdo to tady děti straší…

I tentokrát do naší školky zavítal Mikuláš s čertem a an-
dělem. Nejdříve byl vidět bázlivý výraz v dětských očích, 
který ale brzy opadl, když Mikuláš k dětem mile promluvil 
a anděl je obdaroval sladkými balíčky. V celém adventním 
období se ve třídách MŠ s dětmi tvořilo, zdobilo, poslou-
chaly se a zpívaly koledy, seznamovalo se s  lidovými tra-
dicemi a zvyky Vánoc. Vyvrcholením všeho byla besídka 
s bohatou nadílkou.

Lydie Peterková
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Masopustní karneval
V úterý 28. února se ve školce v Brumovicích konal ma-

sopustní karneval, kterým děti provázelo divadlo Kejkle. 
Děti přišly do školky v nejrůznějších kostýmech a tvořily 
tak krásnou barevnou smršť. Paní z divadla Kejkle postup-
ně předvedla vtipné masopustní masky. Děti tančily v ryt-
mu oblíbených písniček a hrály různé hry, jako například 
hod koblihy do medvědovy tlamy. V  závěru dopoledne 
děti rozveselila školní zahrada plná bublin. Děti si odnesly 
spoustu zábavy a radosti a těší se na příští rok, kdy se kar-
neval ve školce určitě uskuteční znovu.

Kristýna Herbenová
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ZE ŽIVOTA ŠKOLY
Dobové kostýmy ve vlastivědě

I  letos si žáci v  předmětu vlastivědy připravili dobové 
kostýmy a proměnili se tak na historické osobnosti, které 
jsme během prvního pololetí probrali. Součástí netradiční 
hodiny bylo i okomentovat svůj výběr postavy, odprezen-

Masopustní karneval

Masopust nebo -li fašank je třídenní lidový svátek. Slaví 
se ve dnech předcházejících Popeleční středě, kterou začíná 
čtyřicetidenní půst před Velikonocemi. Proto jsme se i my 
ve škole rozhodli připravit Masopustní karneval. Děti si to 
naplno užily v  naší sokolovně. Nejdříve se promenádou 
masek všichni představili. Měli jsem tu princezny, motý-

tovat zjištěné informace a přiblížit ostatním dobu, ve které 
vybrané osobnosti žily. Někteří žáci byli opravdu úžasní 
a jejich kostým byl vyrobený do nejmenších detailů. Všem 
děkuji za účast a originální zpracování.

Veronika Procházková

ly, různá zvířátka, indiány, představitele různých dětských 
seriálů, čaroděje, kostlivce a další a další. Veselé tancování 
střídaly různé zábavné hry a soutěže. Z výrazů na tváři dětí 
bylo vidět, že jsou spokojené a šťastné. Samozřejmě si po-
chutnaly na svačině i na masopustním koblihu.

Anna Hlávková
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Lyžování v Němčičkách

V týdnu od 13. do 17. února jsme se po dvou letech opět 
zúčastnili lyžařského kurzu v  Němčičkách. Letos jsme si 
lyžování opravdu užili, i když nebyl žádný přírodní sníh. 
Před kurzem totiž noční teploty klesaly pod nulu, takže 
celý svah se podařilo pokrýt umělým sněhem. Počasí nám 
přálo a  sněhové podmínky byly dobré. Dvouletá neúčast 
se podepsala na vyšším počtu začátečníků, a  proto jsme 

tentokrát na závěr vynechali závody a  raději se věnovali 
lyžařské výuce. Ke konci týdne už lyžařský svah zdolávaly 
všechny děti, i ty, které letos stály na lyžích úplně poprvé.

Děkujeme všem, kteří se nám věnovali a už se moc těší-
me na příští rok.

Jarmila Bielová

Sny na talíři – hra na restauraci

Jak se slušně chovat v  restauraci? Jak správně prostřít 
stůl? Jaké jsou zásady správného stolování a  co se vůbec 
nesluší u stolu říkat? To si vyzkoušeli na vlastní kůži žáci 
4. a 5. třídy. V rámci vyučování pracovních činností zdra-
matizovali scénku návštěvy luxusní restaurace. Především 
servírky ukázaly, jak prostřít stůl a  usadit hosty. Nechy-

běla ani práce kuchařů, zkušení someliéři, uvítání hostů 
na recepci i kontrola od majitele restaurace. Žáci si při-
pravili vhodné kostýmy a  rekvizity, diskutovali a  měnili 
si své role. Užili si tak netradiční hodinu plnou nových 
zkušenosti, které mohou uplatnit při návštěvě restaurace 
s rodiči.

Veronika Procházková



Vážení spoluobčané,

obec se rozhodla zpracovat nový strategický plán rozvoje obce. Za � m účelem realizujeme touto formou anonymní dotazníkové 
šetření. Obracíme se na Vás s žádos�  o Vaše vyjádření k níže uvedeným otázkám.

Vaše vyjádření budou zpracována, výstupy zveřejněny. Stanou se předmětem projednávání i při veřejném zasedání zastupitelstva 
a schvalování nového strategického plánu rozvoje obce.

K jednotlivým otázkám, kde je nabízen výběr odpovědí, zaškrtněte, co se hodí, nebo oznámkujte jako ve škole známkou od jedničky 
po pětku (1= nejlepší), u otevřených otázek napište stručně Vaše názory, návrhy.

Dotazník je k dispozici i na webových a facebookových stránkách obce. Vyplněné formuláře vhoďte do schránky u obecního úřadu 
nebo zašlete na adresu obec Brumovice č. p. 155, 691 11, nebo na e -mail: podatelna@brumovice.cz

Děkujeme za Vaši ochotu pomoci obci.

1. Jak jste spokojen/-a s životem v obci?

 □ Velmi spokojen □ Spíše spokojen □ Ani spokojen, ani nespokojen □ Nespokojen

2. Jak hodno� te prostředí a úroveň poskytovaných služeb v obci?

u vybrané známky zaškrtněte x nebo -> 1 2 3 4 5 NEVÍM

Vzhled obce

Největší pozi� vum: ..........................................................................................................................................

Největší problém, nedostatek: .........................................................................................................................

Množství a kvalita zeleně

Největší pozi� vum: ..........................................................................................................................................

Největší problém, nedostatek: .........................................................................................................................

Čistota ovzduší

Největší pozi� vum: ........................................................................................................................................…

Největší problém, nedostatek: .......................................................................................................................…

Čistota vod

Největší pozi� vum: ........................................................................................................................................…

Největší problém, nedostatek: .......................................................................................................................…

Kvalita bydlení

Největší pozi� vum: ........................................................................................................................................…

Největší problém, nedostatek: .........................................................................................................................

Možnos�  bydlení – nová výstavba

Největší pozi� vum: ........................................................................................................................................…

Největší problém, nedostatek: .........................................................................................................................

Klid pro život v obci (1 – � cho, 5 – hluk)

Největší pozi� vum: ..........................................................................................................................................

Největší problém, nedostatek: .......................................................................................................................…



Bezpečnost v obci

Největší pozi� vum: ........................................................................................................................................…

Největší problém, nedostatek: .......................................................................................................................…

Občanské souži� , sousedské vztahy

Největší pozi� vum: .................................................................................................................................... …

Největší problém, nedostatek: .......................................................................................................................…

Práce a komunikace obecního úřadu

Největší pozi� vum: ........................................................................................................................................…

Největší problém, nedostatek: .......................................................................................................................…

Dopravní obslužnost veřejnou dopravou

Největší pozi� vum: .................................................................................................................................... …

Největší problém, nedostatek: .......................................................................................................................…

Možnos�  parkování

Největší pozi� vum: .................................................................................................................................... …

Největší problém, nedostatek: .......................................................................................................................…

Kvalita komunikací (silnic i chodníků)

Největší pozi� vum: ........................................................................................................................................…

Největší problém, nedostatek: .......................................................................................................................…

Úroveň technické infrastruktury (odkanalizování, plyn, elektřina …)

Největší pozi� vum: ........................................................................................................................................…

Největší problém, nedostatek: .......................................................................................................................…

Nakládání s odpady, jejich třídění a recyklace

Největší pozi� vum: .................................................................................................................................... …

Největší problém, nedostatek: .......................................................................................................................…

Fungování školských zařízení

Největší pozi� vum: ........................................................................................................................................…

Největší problém, nedostatek: .......................................................................................................................…

Možnos�  sportovního vyži� 

Největší pozi� vum: .................................................................................................................................... …

Největší problém, nedostatek: .........................................................................................................................



Dostupnost volnočasových ak� vit pro dě� 

Největší pozi� vum: .................................................................................................................................... …

Největší problém, nedostatek: .........................................................................................................................

Možnos�  kulturního vyži� 

Největší pozi� vum: ........................................................................................................................................…

Největší problém, nedostatek: .......................................................................................................................…

Podmínky pro spolkovou činnost

Největší pozi� vum: ..........................................................................................................................................

Největší problém, nedostatek: .......................................................................................................................…

Podmínky pro cestovní ruch

Největší pozi� vum: .................................................................................................................................... …

Největší problém, nedostatek: .......................................................................................................................…

Služby (kadeřnictví, manikúra, pedikůra, masáže ….)

Největší pozi� vum: .................................................................................................................................... …

Největší problém, nedostatek: .......................................................................................................................…

Služby pro seniory

Největší pozi� vum: .................................................................................................................................... …

Největší problém, nedostatek: .......................................................................................................................…

Možnos�  nakupování

Největší pozi� vum: .................................................................................................................................... …

Největší problém, nedostatek: .......................................................................................................................…

Dostupnost zdravotní péče

Největší pozi� vum: .................................................................................................................................... …

Největší problém, nedostatek: .......................................................................................................................…

Příležitos�  pro podnikání

Největší pozi� vum: .................................................................................................................................... …

Největší problém, nedostatek: .......................................................................................................................…

Pracovní příležitos� 

Největší pozi� vum: ........................................................................................................................................…

Největší problém, nedostatek: .......................................................................................................................…



3. Jak by se obec měla rozvíjet v počtu obyvatel V současnos�  má obec 959 obyvatel (občanů ČR)

 □ Významně - nárůst nad 100 obyvatel      □ mírně - nárůst do 100 obyvatel      □ zachování - stávajícího počtu obyvatel

4. Uveďte priority inves� c v obci od 1 (nejvýznamnější) do 17

Výstavba bydlení pro seniory

Výstavba bydlení pro sociálně potřebné

Dobudování / rekonstrukce místních komunikací

Podpora bytové výstavby – zasíťování stavebních míst

Rozvoj školských zařízení

Rekonstrukce / výstavba prostor pro kulturní a společenské vyži� 

Dobudování / rekonstrukce chodníků

Zlepšování vzhledu obce

Řešení likvidace odpadů

Rekonstrukce / výstavba sportovišť

Budování cyklostezek, cyklotras

Rekonstrukce veřejného osvětlení

Obnova památek v obci

Nová parkovací místa

Rozšiřování / zkvalitňování zeleně

Budování vodních ploch

5. Jakým způsobem získáváte informace o obci?

 □ Webové stránky       □ Obecní zpravodaj      □ Obecní rozhlas      □ Sociální sítě      □ Obecní úřad

 □ Jiný způsob – popište:...................................................................................................................................

 □ Postrádáte nějaký způsob? ...........................................................................................................................

6. Osobní anonymní údaje - označte x

muž ve věku 15 – 19 let ve věku 30 – 49 let ve věku 50 – 64 let ve věku nad 65 let

žena žijící sám�sama sami s dítětem, dětmi v rodině více generací spolu
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Školní kolo recitační soutěže 

Byla jednou jedna knížka,
byla tichá jako myška,
byla zakletá jak víla,
která krásné šaty má.
Jednou náhle promluvila
pod dětskýma očima:
Když už jste mě probudili,
pojďte se mnou
do mých slok,
jak do síťky na motýly,
chytíme si celý rok.
   (J. V. Svoboda)

… do slok jsme vstoupili společně s dětmi dne 9. 3. 2023 
při školním kole recitační soutěže. Zazněly básně na téma 
rozkvetlá jarní louka, které krásně přednesli žáci 1. až 5.třídy.

Děti byly rozděleny do tří kategorií – 0. kategorie (žáci 
1.třídy), 1. kategorie (žáci 2.-3.třídy) a 2.kategorie (žáci 
4.-5.třídy). Všem recitátorům a recitátorkám patří velká 
pochvala, zejména benjamínkům soutěže, žáčkům 1. třídy 
a vítězům soutěžních kategorií. 

Vítězové 0.kategorie
1.místo – Lukáš Peřina
2.místo – Julie Petrášová
3. místo – Karla Horňáčková

Vítězové 1.kategorie
1.místo – Amálie Dvořáková
2.místo – Jasmína Fikrlová
3. místo – Petr Stránský

Vítězové 2.kategorie
1.místo – Karel Macek
2.místo – Marek Vajbar
3. místo – Lukáš Nádeníček

Zmíněné děti nás budou reprezentovat na recitační soutěži 
v Kloboukách koncem března.

Božena Zborovská a Veronika Procházková
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Turnaj ve vybíjené v Kobylí

Konečně se přiblížil dlouho očekávaný 
den a vybraní žáci vyrazili na turnaj ve vy-
bíjené do Kobylí, aby tam obhájili loňské 
vítězství. Utkali se tady se žáky z Vrbice, 
Bořetic a z pořádající školy.

Bitva to nebyla vůbec jednoduchá. 
Protože někteří páťáci nám onemocněli, 
museli nám vypomoct i žáci ze čtvrtého, 
a dokonce třetího ročníku.

I  přesto se nám podařilo k  obrovské 
radosti našich dětí celý turnaj opět vyhrát 
a přivézt tak do školy krásný pohár.

Jarmila Bielová

Veselé zoubky

Společnost DM DROGERIE opět vyhlásila 
pro děti 1. ročníku preventivní program „Veselé 
zoubky. „ Zaslali nám materiály – dvd s filmem 
„ Jak se dostat Hurvínkovi na zoubek,“ pracov-
ní listy, preventivní balíčky pro každého žáka 
- zubní kartáček s  pastou na zuby, žvýkačky 
bez cukru, přesýpací hodiny, vzdělávací plakát 
a domino do školní družiny. V prvouce jsme si 
s dětmi 1. ročníku povídali o tom, proč a jak si 
správně čistit zoubky. Potom si děti plnily úkoly 
v  pracovních listech. Doufám, že si uvědomi-
ly, proč je to tak důležité. Věřím, že i návštěva 
zubního lékaře bude pro ně hlavně preventivní.

Anna Hlávková
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Jak překonat starosti ve škole

Dne 5. ledna žáky třetího, čtvrtého a pátého ročníku na-
vštívila paní Eliška Krmelová s preventivním programem 
Jak překonat starosti ve škole. Formou různých aktivit se 
děti zamýšlely nad smyslem a zvládáním školy. Nejvíce je 
zaujala aktivita Cesta na pustý ostrov. Téměř všechny děti 
chtěly na pustém ostrově pobývat, protože zde nebyla ško-
la. Při společné debatě však zjistily, že by jim chyběly i dal-
ší důležité věci jako dostatek vody, jídla, zdravotní péče. 
Dozvěděly se, že v některých rozvojových zemích je škola 
vzácná a chodí do ní jen vybrané děti. Ostatní děti se musí 
celý den starat o své sourozence nebo těžce pracovat. Pro 
děti to byl velký moment uvědomění, že si školy musí vá-
žit. Další aktivity byly zaměřeny na stmelování kolektivu 
a vytváření pohody ve třídě.

Božena Zborovská

Maminky dětem
Vzpomínka na jednu z prvních Střelených matek

Poprvé jsem se s Evou Brunnerovou setkala na začát-
ku září roku 2015. Zastavila jsem se v  místní knihovně, 
abych se jako nová čtenářka zaregistrovala a půjčila si ně-
jaké knížky. Vystoupala jsem po schodech, otevřela dveře 
a čekala tiché místo s regály knih a u nich pár zadumaných 
čtenářů zaujatých výběrem. Místo toho jsem vstoupila do 
místnosti plné života. Skupinka dětí ve věku 7 až 12 let tu 
vášnivě diskutovala s usměvavou štíhlou paní knihovnicí 
s blond vlasy staženými do drdolu. Na stolkách ležely roz-
malované obrázky a kroužek dětí kolem knihovnice řešil 
zásadní problém, jaké moře omývá břehy Egypta. Přeru-
šila na chvilku debatu a začala se mi věnovat. Rychle jsme 
vyřešili povinnou administrativu nového čtenáře a já si šla 
prohlédnout nabídku knih. Neubránila jsem se neposlou-
chat hovor, který jsem svým příchodem přerušila. Když 
společně našli v atlase, jaké bylo ono moře, kde byl někdo 
ze skupinky s rodiči na dovolené, pochválila dětem obráz-
ky a s vážnou tváří vyslechla hodnocení nových spolužáků 
a učitelů. Za chvíli se děti zvedly, odběhly řádit ven a vy-
střídaly je dvě starší tetičky. Sledovala jsem, jak se stejným 
zaujetím, se kterým se před tím věnovala dětem, věnuje se 
i  těmto čtenářkám. Kromě hodnocení vypůjčených knih 
a doporučení nových titulů, stihla s nimi probrat problé-
my, které je trápily, vyslechnout zaručený recept a  po-
chválit upravenou předzahrádku. Je to už pár let, a přesto 
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to mám v živé paměti. Byl to obrázek, se kterým jsem se 
téměř pravidelně setkávala při návštěvách knihovny. Jak 
jsem časem zjistila, byla duší nejen knihovny, ale i skupiny 
Střelené matky, která pod záštitou obce organizovala akce 
pro děti. Scházely se v knihovně a vymýšlely turnaj v pexe-
su, noc v knihovně nebo loučení s prázdninami či adventní 
dílničky. Když jsem od ní dostala pozvání mezi ně, moc mě 
to potěšilo. Práce s ní byla skvělá, měla organizační talent 
a dar dodávat lidem nejen optimismus, ale i energii, kte-

rá z ní vyzařovala. Uměla pochválit, povzbudit, utěšit, a to 
i ve chvílích, kdy jí samotné nebylo nejlépe. Pracovala na 
založení spolku Skupina střelených matek, bohužel se jeho 
oficiálního zápisu nedočkala, zemřela pro nás nečekaně 
5. července 2020. Spolek Skupina střelených matek pracuje 
stále, dál se věnujeme dětem a chystáme pro ně pravidelné 
akce a  těšíme se z  vysoké účasti a  spokojených úsměvů. 
Co nám chybí, je její úsměv a slova uznání: „Bylo to holky 
dobrý, ne?“

Veronika Košuličová
Na fotografii Eva Brunnerová při jedné z akcí v knihovně.

Foto: Vlasta Bedřichová

Kroj a odívání – Marie Šebestová, 8. část
Nepoužívané nebo již zaniklé součástky lidového oděvu

Ve studii o Brumovicích, na níž tento výzkum navazuje, 
je podrobně popsán seznam krojových součástek, které se 
nosily na přelomu 19. a  20. století. Dále jsou zde zazna-
menány změny v lidovém oděvu do konce druhé světové 
války a poslední část je věnována lidovému kroji, který se 
zde nosil v  době předchozího výzkumu, tj.  v  období let 
1970-1975.

Během uplynulých 45 let se lidový oděv opět proměnil, 
změnila se mnohdy jeho funkce, tvar a v neposlední řadě 
kroji často dodává jiný charakter i výběr použitého materi-
álu. Ve výpovědích respondentů byly zaznamenány názvy 
krojových součástek, které znají, se kterými se v  součas-
nosti setkávají a o nichž mají povědomí. Pakliže porovná-
me oba výsledky výzkumu, dojdeme k závěru, že mnoho 
krojových součástek lidového oděvu v Brumovicích se již 
neužívá a nevratně zmizelo i použití některých materiálů 
k výrobě kroje.

Výčet zaniklých součástek a  mate-
riálů zde uvádím pouze se stručným 
popisem:

• Rubáč, spodní košile, nejčastěji 
z konopného plátna, šitá ze dvou ob-
délníkových částí

• Konopné rukávce
• Sukně obyčejná plátěná z modrotis-

ku, dále sukně z  kašmíru, zeleného 
či černého sukna (štofky), sametu 
a hedvábí.

• Zástěra (fěrtoch) bílá, vyšívaná nebo 
barvená na modro

• Kordulka ženská, sukno jiných ba-
rev než červené, brokát „zlatohlav“

• Ženský kožich dlouhý
• Ženský kožíšek lemovaný kožešinou

• Marínka, krátký kabátek z atlasu, sametu či sukna
• Turecký šátek uvázaný na „záušnice“
• Úvodnice, šata, obřadní plachta
• Mužské konopné košile
• Koženky, mužské krátké kalhoty po kolena
• Mužská kordula z modrého sukna
• Lajbl, krátký kabátek s rukávy, slouží jako svrchní oděv
• Kožich „dubeňák“
• Černý hedvábný šátek na krk
• Čepice různých typů
• Kosárek z pavího nebo pštrosího pera
• Dětské šaty pro chlapce i dívky do 3-6 let věku
• Punčochy, doma pletené
Obr. 8 Běžný oděv žen kolem roku 1930. Foto Charvát 
Vavřinec, Brumovice 2020.
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ale podlehly tomuto, dá se říct, modernímu trendu. Urči-
té procento žen si ponechalo svoje ošacení a nosily ho až 
do konce svých dnů. S tím, jak postupně tyto ženy mizely, 
mizel i oděv, který byl na přelomu minulého století běžnou 
součástí lidského života. Poslední ženou, která tento oděv 
v  Brumovicích nosila, byla Marie Košuličová. Zemřela 
17. 6. 2012.

Obr. 9 Košuličová Marie. Foto Marie Šebestová, Brno 2019.

Výsledky průzkumu uveřejňujeme se souhlasem autorky.

-VB-

Odívání v současnosti

V Brumovicích, jako i jinde v okolí, se lidé oblékají civil-
ně v rámci současné módy. Stopy extravagance a výstřed-
nosti zde zahlédneme jen výjimečně. Snad je to tím, že 
vesnice si stále ještě zachovává, alespoň částečně, jakousi 
formu komunitní společnosti, kdy se často soukromá věc 
stává veřejnou a  jednotlivec je mnohdy pod drobnohle-
dem většiny. Tyto skutečnosti a také fakt, že obec již dávno 
není obcí zemědělskou, ovlivnily odívání většiny obyvatel. 
Do roku 1989 pracovala převážná většina obyvatel v země-
dělství v místním JZD nebo dojížděli za zaměstnáním do 
blízkého i vzdálenějšího okolí. Se změnou politických po-
měrů po listopadu 1989 se postupně, ale dá se říct velmi 
výrazně, proměnila i zaměstnanost v obci. JZD postupně 
zaniká a v jeho prostorách začínají podnikat nové firmy, do 
nichž naopak v současnosti přijíždějí zaměstnanci z okol-
ních vesnic. Ačkoli se jedná o  velmi velkou a  početnou 
skupinu osob, do výzkumu zařazeni nebyli, neboť s obyva-
teli obce přicházejí do minimálního kontaktu díky tomu, 
že se pohybují pouze v areálu firem, v nichž pracují a kde 
se také stravují. Do obce tedy přijíždí, ale prakticky žád-
ným způsobem nezasahují do jejího chodu.

Součástí výzkumu byla snaha zjistit, zda si obyvatelé 
obce vzpomínají na poslední nositelky lidového oděvu 
v  Brumovicích, které jej oblékaly každodenně. Většina 
starších respondentů uvádí, že po „selsku“ chodily ještě 
jejich maminky. „Ženský samozřejmě v  sukňách. Po tej 
válce se to začalo „po pansky“. To se říkalo: Tá začala cho-
dit po pansky! Ale ty děti už potom žádná nechtěla chodit 
v sukňách.“ Ještě generace současných padesátníků uvádí, 
že v době jejich dětství a mládí v obci ženy takto ustroje-
né běžně chodily. Patřily už k nejstarším obyvatelům obce 
a nebylo jich mnoho. „Tak určitě do této generace patřila 
i moje babička. Já sem ju nikdy neviděl snad v teplákách 
nebo něčem jiným. Dycky to byly sukně… aj když se šlo 
kopat do řepy, tak ona měla sukní míň. A když se šlo do 
kostela, tak měla eště ten vlňák.“ Odkládání tohoto žen-
ského oděvu se stávalo pomalou a postupnou záležitostí. 
Ne všechny ženy tento selský oděv odložily v  jeden čas. 
Nejdéle si ho ponechaly ženy pracující v zemědělství nebo 
ženy v domácnosti. „Mamka chodívala, jak se říkalo po se-
lsku. To si vzala sukně na velký svátky církevní do kostela. 
To byla jupka, ale až jí brácha koupil kabát, aby nemuse-
la do vlňáku, tak potom ju vlastně začal předělávat nebo 
zjistila, že je to pohodlnější.“ Změny tedy neiniciovaly jen 
ženy samy, ale často podlehly „nátlaku“ členů rodiny, kteří 
jim pořídili nové, modernější ošacení. „To sme jí pořídili 
šaty. Ona si potom nakonec v tom libovala, že to bylo ta-
kový pohodlnější. Ona už potom nechodila v  tomto (po 
selsku). Už se z  toho vypadla.“ Z  výpovědí je patrné, že 
důvodem k odkládání selského kroje bylo také pohodlí při 
nošení, snadná údržba a oblékání. Ne všechny ženy v obci 

Má vlast – cestami proměn
Hlasujte pro proměnu č. 4 - Brumovice/Rekonstrukce víceúčelové budovy na: 
www.cestamipromen.cz/hlasovani. Konec hlasování je 30. dubna 2023
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Klub aktivních seniorů
Čas plyne a my se ve “spolkovém domě” scházíme i na-

dále třikrát týdně. Každý podle toho, jak má čas a chuť si 
popovídat. Jde o  nás  – seniory, kteří chceme najít cestu, 
jak nebýt doma sám. Předáváme si své znalosti, zkušenosti, 
vyměňujeme si recepty na vaření, pečení, vzory na šití, ple-
tení, háčkování. Mluvíme o tom, co prožili naši předkové, 
vzpomínáme na ty, co už mezi námi nejsou. Každý z nás 
má své problémy, starosti, svůj život. Mnohým z nás psy-
chicky pomůže si o všem promluvit a  svěřit se ostatním. 
Rádi bychom dožili ten náš život v pohodě a porozumění. 
Pak každý z nás bude mít to stáří lehčí.

V  minulém roce jsme spolu prožili mnoho akcí. Zú-
častnili jsme se galavečeru se Zuzanou Bubílkovou, pořa-
du nazvaného “Léčba smíchem a zpěvem”, pořádali jsme 
táboráky, jeli jsme na vzpomínkové hraní na kytaru pana 
Veselého – rodáka z Kobylí. Navštívili jsme kobylské mu-
zeum, které je neskutečné. Zde jsme zavzpomínali na dobu 
našich babiček. V  listopadu jsme se vypravili do Kobylí 
na zabíjačkové hody. Akce opět probíhala v budově mu-
zea, ženy v dobových krojích vařily zabíjačkové speciality, 
k poslechu a pro dobrou náladu hrál harmonikář. V pro-
sinci jsme ozdobili vánoční stromeček a s rokem 2022 jsme 
se rozloučili 28. prosince zpěvem za doprovodu harmoni-
ky, na kterou nám hrál brumovický rodák Zdeněk Švásta. 
Každý z nás přinesl na stůl k ochutnání nějakou svoji dob-
rotu. Ten den se vydařil, bylo to moc krásné.

Pro tento rok máme připraveno také mnoho akcí. Spo-
lečně jsme již oslavili MDŽ, rádi bychom navštívili Pa-
pouščí ZOO v Bošovicích, chceme i nadále pořádat tábo-
ráky, v plánu máme návštěvu okolních rozhleden.

Vše záleží na tom, jak nám vyjde čas a  jaký bude náš 
zdravotní stav.

senioři

“Brumovice po výstavbě”
Tou naší malebnou vesnicí znenadání
proběhlo několikaleté budování.
Tak Brumovicím velice přišlo vhod
zbudování kanalizace a čističky vod.
Tímto však tato akce nekončila,
veškerá silnice se v obci opravila.
Léta plynula jako voda v potoce,
postavila se také nová radnice.
Trvalo to mnoho dlouhých let,
než se budova mohla vystavět.
Není to v dnešní době žádná legrace
dostat od státu na všechno potřebné dotace.
Opodál od té nové radnice
stojí domek, útulný je velice.
Scházejí se tam lidé věkem zralí,
aby si zde v klidu a pohodě povídali.
Domek také jiné možnosti skýtá,
zacvičit si s dítkem každá maminka přivítá.
Nesmím též na to nevzpomnět,
milá kadeřnice účesem jde vám vyhovět.
Cyklisté tohoto kraje neznalí
infocentrum v Brumovicích s radostí přijali.
Zde mapky a potřebný výklad dostávají
a pak se na další cestu vydávají.
Co si starostové a radní vysnili,
to dle svých možností také splnili.
Budování obce není žádná legrace,
jsou to ale stavby pro naše další generace.
Vím, dá to moře práce a hodně odříkání.
Tímto přeji všem mnoho sil do dalšího budování.

Zdeněk Janošek, člen klubu

Slavní rodáci
MUDr. František Kňůr

Narodil se v Brumovicích 3. prosince 1882. 
S  vyznamenáním vystudoval gymnázium 
v  Brně. Po maturitě odešel na Karlo  – Fer-
dinandovu univerzitu do Prahy a v červenci 
roku 1909 byl promován doktorem všeobec-
ného lékařství.

Po nástupu na vojenskou službu pracoval 
ve Vídni a  v  posádkové nemocnici v  Brně. 
V září 1911 byl přidělen k vojenské nemocni-
ci v Pardubicích a službu konal i u hulánského 
pluku č. 11, od října 1912 pak u hulánského 
pluku č. 7 ve Stokeravě a zároveň ve vojenské 
nemocnici, kde zůstal až do vypuknutí vál-
ky v roce 1914. Od roku 1914 byl v poli a na 
frontě nepřetržitě až do ledna  1917, kdy se 
stal lékařem spojených pochodových formací 
a od března 1918 také lékařem vracejících se 
zajatců z  Ruska. Pracoval v  oblasti hygieny, 
zvláště pak se věnoval infekčním nemocem, 
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Brumovičtí vinaři a jejich roky 2022 a 2023

skvrnitému tyfu, neštovicím a  pohlavním chorobám. 
V  prosinci roku 1918 byl ustanoven velitelem válečné 
nemocnice v Hodoníně. Lékařská praxe pokračovala na 
Slovensku v Komárně, kde byl velitelem zdejší posádko-
vé nemocnice a vedl oddělení pro kožní a pohlavní ne-
moci, a v Banské Bystrici. Od konce roku 1929 působil 
v Praze, pracoval také ve sborové nemocnici v Terezíně. 
Ke konci své lékařské praxe byl činný na kožním oddě-
lení polikliniky Karlovy univerzity a zúčastnil se všech 
vyšetřovacích a terapeutických prací.

V září 1919 se major MUDr. František Kňůr oženil 
s Růženou Hrstkovou, dcerou továrníka, svatba se kona-
la v Praze na Královských Vinohradech. V Praze Hole-
šovicích vlastnila rodina pivovar a čtyřposchoďový čin-
žovní dům, další vilu měli v Poděbradech. Sem se jezdil 
František Kňůr léčit se srdcem.

Manželé Kňůrovi hodně cestovali. Navštívili např. Ra-
kousko, Rumunsko, Bulharsko, Polsko, Jugoslávii, Řec-
ko, Anglii, Belgii, Německo, Itálii a Turecko.

Jejich manželství bylo bezdětné.
Po smrti brumovického rodáka, spisovatele Dr. Jana 

Herbena (†24. 12. 1936) zasílal doktor Kňůr každým ro-
kem dary žákům místní obecné školy. On za ně dostával 
od dětí děkovné dopisy.

MUDr. František Kňůr, plk. zdrav. v.v. a odborný lé-
kař zemřel v Praze na srdeční záchvat při zatýkání gesta-
pem 13. dubna 1943. Letos si připomínáme 80. výročí 
úmrtí.

Paní Růžena Kňůrová se narodila 26.  dubna  1893 
(před 130 lety), zemřela 21. května 1976.

Pochováni jsou v  rodinné hrobce na hřbitově 
v Brumovicích.

Vlasta Bedřichová
Fotografii zapůjčila paní Marie Kňůrová, č. p. 260

Spolek brumovických vinařů po delší době hlásí obmě-
nu ve výboru, do kterého byli zvoleni noví

i  staronoví členové spolku. Volba proběhla 20.  led-
na 2023 na výroční členské schůzi, kde se mimo jiné rozší-
řila členská základna na 35 členů.

Nově zvolený výbor:

• František Ševela – předseda
• Petr Cichra – jednatel
• Zděněk Musil – místopředseda
• Veronika Veselá – pokladní
• Miroslav Veselý – člen výboru
• Miroslav Otáhal – člen výboru
• Milan Krátký – člen výboru

Akce v roce 2022

Začátek roku 2022 se nám z hlediska pořádání akcí moc 
nepovedl. V dubnu se měla konat tradiční Oblastní výsta-
va vín, která kvůli koronavirovým opatřením nemohla být 
uspořádána.

Jako náhradu za výstavu vín jsme pořádali dvě obdob-
né akce  – Dny otevřených sklepů. První otevřené sklepy 
se konaly v květnu, kde byla účast návštěvníků poměrně 
nízká. Zato zářijové otevřené sklepy

se povedly nadmíru. Své sklepy otevřelo pro veřejnost 
celkem 15 vinařů, a  i  díky lepší propagaci nás navštívilo 
přes 200 milovníků vína, kteří, jak se ukázalo, se za námi 
i místními vinaři do Brumovic rádi vracejí. Jsem rád, že po 
první zkušenosti to naši vinaři nevzdali a dokázali, že naše 
vína a lokalita stojí za návštěvu.
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Poslední akcí v  roce 2022 
byl prosincový Košt mladých 
vín. Tuto ochutnávku jsme 
pojali trošku netradičně a  to 
tak, že byla určena pro všech-
ny, kteří se chtěli setkat a po-
bavit se o kvalitě a potenciálu 
vín ročníku 2022. Na koštu 
jste mohli ochutnat mladá 
vína místních i  okolních vi-
nařů, prozkoumat tak jejich 
charakter v raném stádiu ško-
lení.

Plánované akce 
pro rok 2023

Pro následující rok máme 
přichystáno mnohem více 
událostí. Začínáme zájezdem 
vinařů do Velkých Bílovic, 
kde se zúčastníme dvou de-
gustací: u  Vladimíra Tetura 
a  Stanislava Mádla. Výlet se 
koná 25.  března a  je určen 
především členům spolku. 
Nicméně, kdo by měl zájem, 
má možnost se přihlásit také. 
Dalším zpestřením pro naše 
členy budou vzdělávací ško-
lení pana doktora Radka So-
toláře, který v  měsíci březnu 
bude mít u nás v Brumovicích 
tři přednášky na různá témata 
ohledně vinařství a vinohrad-
nictví.

První veřejně pořádanou 
akcí bude Oblastní výstava 
vín, která proběhne 22. dub-
na od 13  hodin v  sále soko-
lovny, na kterou jste všichni 
srdečně zváni. Můžete se tě-
šit na vína minimálně ze tří 
vinařských podoblastí a  od 
16 hodin vám k tomu zahraje 
Cimbálová muzika sourozen-
ců Osičkových

z  Velkých Bílovic. Týden před akcí, tedy v  neděli 
16. dubna od 9 hodin proběhne v sále sokolovny hodnoce-
ní soutěžních vín.

Stejně jako v roce 2022 chceme zachovat formát dvou 
Dnů otevřených sklepů. Letní otevřené sklepy, které se le-
tos budou konat 3. června, nám dávají více možností pro 
venkovní posezení a  propojení našich vín s  dobrým jíd-
lem. Na podzim, kdy otevřeme sklepy 2.  září, zas vinaři 
mají možnost ukázat návštěvníkům své burčáky z raných 
odrůd.

Tento rok zakončíme Koštem mladých vín, který pro-
běhne ve stejném duchu jako v loňském roce, a to 9. pro-
since.

Velmi si vážíme toho, že jsou naše akce podporovány 
Vinařským fondem ČR a především obcí Brumovice. Vě-
říme, že jejich podpora přispěje nejen k  propagaci vína, 
ale i celého regionu jižní Moravy. Velké díky patří i Vám 
všem, kteří nás celoročně podporujete nejen svojí účastí na 
organizovaných akcích, ale i chválou, kterou od Vás často 
slýcháme.

Petr Cichra ml.
jednatel spolku
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Co nového u hasičů
Blíží se jaro, a tak bych Vám rád přiblížil, co se v našem 

sboru dělo od posledního zpravodaje.
Nejprve asi o kroužku mladých hasičů. Po několika zá-

vodech, kterých se naši mladí závodníci celkem úspěšně 
zúčastnili a  nasbírali nezbytné zkušenosti, které budou 
určitě potřebovat v letošním roce, ukončili rok v hasičské 
zbrojnici, kde jim jejich vedoucí předali dárečky. Přes zimu 
toho nešlo moc natrénovat, a tak teď začnou nacvičovat na 
závody v sokolovně. Vedoucí mládeže jim opravili hasič-
skou stříkačku a doplnili potřebnou výstroj a výzbroj.

Zásahová jednotka měla od nového roku dva ostré vý-
jezdy a  oba v  Kobylí. Nejprve v  sadech hasili skladovou 
halu a pak kůlnu na dřevo, kterou si majitel neodborných 
zacházením s  nářadím zapálil sám. Samozřejmostí jsou 
pravidelné schůzky zásahové jednotky každou první neděli 
v měsíci, stejně jako údržba techniky nebo kondiční jízdy.

V polovině ledna se uskutečnila Valná hromada, na kte-
ré jsme si naplánovali další kulturní akce, ale také si vyří-
kali problémy, které jsou snad v každé organizaci.

ZE SPORTU

T.J. Sokol Brumovice
Jsem moc rád, že mohu konstatovat, že po takřka 

dvou smutných covidových letech se spolu s  všeobec-
ným zklidněním ve společnosti navrátila do normálu 
také činnost sportovních organizací, včetně 
našeho brumovického Sokola. Všichni 
naši sportovci se tak mohou opět plně 
věnovat svému oblíbenému sportu 
a nejsou už ničím limitováni, pou-
ze svou vlastní aktivitou. Naše 
týmy si opět velice úspěšně 
vedou v  okresních soutěžích 
v  kopané a  stolním tenisu. 
Založili jsme dokonce nový 
oddíl taneční průpravy pro 
děvčata do 15let a  zájem je 
velký. Momentálně se tanečně 
rozvíjí 18 malých brumovic-
kých slečen. Členská základna 
se nám stabilizovala a  aktivita 
notné části členů konečně snese 
i  přísnější měřítka a  je to poznat 
i  na činnosti a  účasti na akcích po-
řádaných Sokolem. Kromě již tradiční 
akce „Běh parkem Dr.Jana Herbena“, se 
stává tradičním také Silvestrovský turnaj v malé 
kopané určený nejširší brumovické veřejnosti. V  roce 
2022 proběhl již druhý ročník a jeho úroveň po oba do-
savadní ročníky byla skvělá a ohlas u veřejnosti vskutku 
velký, a hlavně veskrze pozitivní. Máme v úmyslu letos 

Za další týden jsme 
uspořádali hasičský ples. 
Přijeli na něj také hasiči 
z Brumovic u Opavy, Nen-
kovic a Záhorské Bystrice.

Koncem února jsme se 
jeli vykoupat do termál-
ních lázní ve Velkém Me-
deru. Jako vždy byl o tento zájezd velký zájem a autobus 
byl plný.

První víkend v březnu jsme přijali pozvání na maškarní 
ples do Brumovic u  Opavy, a  tak jsme jim oplatili jejich 
návštěvu u nás.

Na závěr bych Vás chtěl informovat, že asi za měsíc 
chceme uskutečnit sběr železného šrotu. O  jeho termínu 
Vás budeme včas informovat.

Přeji Vám krásné prožití blížících se velikonočních svát-
ků.

Starosta SDH Karel Opluštil

založit další novou tradici, a tou by se měla stát každo-
roční „Svatojánská sobota se Sokolem“, jejíž první roč-
ník chystáme na letošní 24. červen. Tímto chci na tuto 

akci pozvat celou brumovickou veřejnost. 
Po celý den bude připraven bohatý kul-

turní a sportovní program a spousta 
zábavy. Chci také vyzvat občany 

Brumovic, kteří se chtějí věno-
vat jakékoliv sportovní nebo 

volnočasové činnosti, ať se na 
nás nebo přímo na mou oso-
bu obrátí se svými náměty 
a  nápady. Může se namát-
kou jednat třeba o sportov-
ní činnosti jako nohejbal, 
šipky, turistiku nebo vylože-
ně nějakou kulturní zájmo-

vou činnost. Sokol Brumo-
vice rád podpoří sportovně 

kulturní aktivitu brumovických 
občanů a  rád podá pomocnou 

ruku. TJ Sokol Brumovice se chce 
opět stát pro občany synonymem pro 

kvalitní sportovní a kulturní vyžití. Čle-
nové proto udělají vše, co bude v jejich silách 

a možnostech.

Hubáček Jaroslav
starosta TJ Sokol Brumovice
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Brumovický fotbal
Náš fotbal je aktuálně v zimní části sezony, což ale ne-

znamená, že fotbal v  Brumovicích spí. Takže pojďme se 
podívat, co se stalo nového.

Mužský a dorostenecký tým je v plném tréninku už od 
ledna. Společně polykají tvrdé tréninkové dávky dvakrát 
týdně. V rámci přípravy na jarní část sezóny byla odehrá-
na celkem tři přátelská utkání. Proti Otnicím/Křenovice, 
Krumvíři B/Boleradice a Moutnicím, všechna utkání ko-
nečným výsledkem nepotěší, ale vyzkoušela se spoustu va-
riant a pro mladé kluky to bylo v rámci přípravy ideální.

Dlouhodobé cíle pro brumovický fotbal zůstávají stále 
stejné. Mužský tým stabilizovat a stavět na odchovancích. 
Což v  této nelehké době není jednoduchý úkol. V rámci 
těchto cílů se udělala i změna v trenérském týmu mužů.

Změna je to samozřejmě velká. Proto si pro vás náš 
nový reportér Miroslav připravil rozhovor na toto téma. 
Účastníky rozhovoru jsou Kuba Gremmel a  nový trenér 
mužů Tomáš Vojtěšek. Hlavní téma je změna na trenér-
ském postu mužů, ale i něco navíc.

ROZHOVOR
Oba Vás zdravím pánové a půjdeme rovnou k tématu. 

Kubo, tys byl roky u hlavního týmu a měl jsi ho kompletně 
na starosti a za to Ti patří obrovské poděkování! Jak a kdy 
jsi došel k názoru, že je třeba nějaká změna?

Odpověď Kuba:

Je to už pět let, co jsem se do Brumek fotbalově vrátil. 
Za tu dobu se toho hodně změnilo. Neříkám, že všechny 
změny jsou pro některé lidi okolo brumovického fotbalu 
příjemné, ale nastavil se řád a nějaký cíl. Brumovice jsou 
sportovní vesnice, do které dlouhodobě fotbal patří a je to 
součást jejich kultury. Tím se dostáváme k  odpovědi na 
tvoji otázku. Naše mužské áčko čeká generační obměna, to 
víme, takový je fotbalový život. Navíc generace, která byla 
v minulosti velmi úspěšná. Takže můj cíl byl vytvořit zdra-
vé sportovní prostředí pro mladé hráče. Nyní už je situace 
připravená. Tom byl dlouhodobý plán, jen bylo potřeba 
dobré načasování. Má velké zkušenosti a chce se dál učit. 
Pro mladé hráče je to potřebný impulz k další práci. Na-
opak zkušení hráči uvítají nový styl a přístup k tréninkům. 
I když to bylo náročné období pro všechny, zvládlo se to. 
Fotbal v Brumovicích existuje. Nyní se těším na společné 
zážitky na hřišti a v tréninkové procesu.

Generační obměna je mnohdy složitý proces. Myslíš, 
že změna hlavního trenéra je ta správná věc, jak se s tím 
poprat? Tom už sice začal s dorostenci trénovat a vím, že 
postupně se dostávají také do A  týmu. Nebylo by lepší, 
kdyby zůstalo fungování, jaké bylo doteď a až potom, co 
se to ustálí, přišly takhle velké změny v realizačním týmu?

Odpověď Kuba:

Souhlasím, urychlujeme původní záměr. Ale nahrá-
vá nám k tomu situace. Proto přišlo rozhodnutí už nyní. 
Vidím tam více plusů. Fotbal je paradoxní. Velké změny 
se dělají lépe v zimní pauze než v letní. Je tam více času. 
Mužský tým bude potřebovat vytahovat hráče dorostu čím 
dál častěji v jarní části soutěže a mladí kluci potřebují více 
trpělivosti. Trenér, který je zná, jim dá více péče.

A druhá stránka věci je moje role, která bude nyní více 
potřebná v kabině mužského týmu a mládežnické akade-
mii, která bude vychovávat nové sportovce pro naší obec.

Odpověď Tomáš:

Jak říkal Kuba, když už dělat takový zásah, tak musí při-
jít před zimní přípravou. Někdo sice namítá, že to je v půl-
ce sezony, ale pro mě osobně je důležitější zima než krátká 
letní pauza. Takže se rozhodovalo, jestli to udělat teď nebo 
počkat rok. Vzhledem k situaci a všem aspektům jsme se 
rozhodli nečekat.
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Každý na to může mít svůj názor, ale chápu vaše dů-
vody. Tome, trénovat dva týmy současně zabere určitě 
spoustu času a  každý tým zřejmě potřebuje trochu jiné 
vedení. Jak se s tím vypořádáváš?
Odpověď Tomáš:

Souhlasím, není to nic jednoduchého. Dorostenci mě 
už ale na podzim poznali, jak komunikuju a pracuju, kluci 
starší mě zase znají z  kabiny, to určitě pomohlo. Situace 
s generační obměnou to paradoxně usnadnila. Spojili jsme 
tréninkový proces obou týmů tak, abychom měli jednot-
nou koncepci a  nastavení herních věcí  atd. Samozřejmě 
nemůžu opomenout pomoc Kubeleho a  Slávka (vedoucí 
týmu), kdy jsme si interně nastavili kompetence a  já se 
můžu primárně soustředit na sportovní stránku věci. Ne-
říkám, že je vždy všechno sluníčkové, ale rozběhlo se to za 
mě dobrým směrem.

Kubo, tys říkal, že teď tě bude potřeba v kabině. Jakou 
tam budeš mít roli? Jakou máš představu konkrétněji, jak 
bude jarní část vypadat a další fungování probíhat?

Odpověď Kuba:

V první fázi to je odpovědnost a hrdost na to, kde jsem 
a kde hraji. To mi v poslední době chybí. Dále je třeba do-
stat řád a nějaké automatismy do kabiny. Jsou to malé věci, 
ale které pak tvoří ten celek. Jde například o přípravu hrá-
čů na trénink nebo zápas, fungování kabiny po zápase. Je 
potřeba tam vytvořit partu, která bude táhnout za jeden 
provaz. Nyní je to věkovým rozdílem pořád trošku nestálé. 
Samozřejmě to nebude jen o mé osobě, ale musí se k tomu 
přidat další zkušení hráči. Věřím, že jim to nebude jedno 
a společně se nám podaří vytvořit perspektivní tým!

Odpověď Tomáš:

Je to tak, jak říká Kuba. Je třeba si uvědomit v jaké fázi 
se klub nachází. Musí to mít na paměti jak hráči, tak my 
jako realizák, tak i  fanoušci. Podzim se Áčku výsledkově 
velmi podařil, ale po této změně může, ale taky nemusí, 
nastat útlum. Je třeba k tomu všemu přistupovat s nadhle-
dem a s tím, že je to překlenovací fáze k něčemu dalšímu.

Vidím, že mluvíš přímo, tak toho využiju. Můžeš ten 
myšlený útlum a fázi týmu více rozebrat?

Odpověď Tomáš:

Jasně, můžu. Z venku se to nemusí zdát, ale fáze klubu je 
těžká. Chybí tady silnější střední generace. Máme tu zku-
šené kluky nad 30 let a pak kluky z dorostu, kterým není 
ještě ani 18. Mezi nimi je velmi málo hráčů a z toho může 
vznikat problém. I když jsou kluci v dorostu na velmi dob-
ré cestě, pořád potřebují čas na adaptaci na dospělý fotbal 
ať už fotbalově, fyzicky a samozřejmě i mentálně. U star-
ších kluků je to pak otázka spíš o  radosti ze hry a  když 
nebude, budou vznikat otázky typu “Mám tohle zapotřebí 
ve svém věku?” Před těmi staršími je teď velký úkol vydržet 

v klubu a fotbalu dostatečně dlouho, abychom dali čas do-
zrát mladší generaci, ti naopak by měli přijmout rady zku-
šenějších. Klukům věřím, že tohle zvládnou a vybudujeme 
spolu další generaci, která bude bavit fotbalem.

Odpověď Kuba:

I když to samozřejmě nerad slyším, tak ano, může přijít 
na nějakou dobu výsledkový útlum, ale musí být vyvážený. 
Chuť vítězství tam musí být pořád.

Já k tomu přidám ještě hlubší pohled, ohledně střední 
generace. Která nás nyní aktuálně trápí nejvíce. Je to výsle-
dek bohužel útlumu fotbalu v Brumkách, kdy se tu prostě 
práce nedělala dobře. To je velké ponaučení do další let. 
Odborníky a srdcaře fotbal potřebuje, musíme je podporo-
vat a vážit si toho. Nikdy to není samozřejmostí. Úspěšnost 
aktuální cesty ukáže až čas. Pevně věřím, že jdeme správně.

Ještě se zeptám na konkrétní fungování. Tom říkal, 
že má na starosti sportovní část, znamená to tedy, že se 
Kuba kompletně stáhl do pozice hráče a náplň a vedení 
tréninků a koučování zápasů je plně v kompetenci Toma? 
Tome, budeš ještě hrát i v poli? Kubo, nebojíš se, že když 
ti dá Tom nějaký pokyn, který z  tvého pohledu nedává 
smysl, že vznikne konflikt?

Odpověď Tomáš:

Ano, taková je dohoda. Samozřejmě nějaké konzultace 
tam budou pořád, ale primárně je třeba, abychom se kaž-
dý soustředili na 100 % na jednu věc. Tzn. Kuba na pozici 
hráče s  plným “fokusem” na výkon v  tréninku a  zápase. 
Nemůže řešit, kdy, kdo má vystřídat a  co změnit. Stejně 
tak já jsem upozadil hraní jako takové a soustředím se na 
trenérskou roli. Když bude potřeba personálně pomoct 
a naskočit, tak pár minut odehraju, ale primárně chci zápas 
vidět z lavičky a reagovat a mentorovat kluky, co mají dělat.

Za mě si myslím, že máme velkou výhodu v  tom, že 
máme velmi podobný pohled na fotbal. Věříme tomu, co 
děláme na 100 % a  snažíme se to přenášet na kluky, aby 
tomu taky začali věřit.

Odpověď Kuba:

Je to tak, chci se soustředit na hru hráče a pomoci svým 
výkonem méně zkušeným klukům. Když bude Tom coko-
liv potřebovat, jsem mu k dispozici na konzultaci, ale mlu-
vit mu do toho určitě nebudu.

Ne, nebojím, právě proto, že i když dostanu pokyn, kte-
rému nebudu rozumět, umíme si to díky společnému po-
hledu na fotbal říci. A co se týká “negativního” pokynu, ten 
je také třeba. Každý udělá chybu a Tom je nyní v pozici, že 
ji musí analyzovat. Já musím přijmout a akceptovat.

Týmy mají za sebou zimní přípravu pod Tomem. Máte 
už nějakou zpětnou vazbu od samotných hráčů nebo tře-
ba i fanoušků na tuto změnu?
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Odpověď Kuba:

Půjdu postupně. Já, díky svým povinnostem ve florbale, 
jsem toho moc v zimě neodchodil. Takže čerpám z toho, 
co jsem viděl a dostal zpětnou vazbu od hráčů.

Dle mého nás to utvrdilo v tom, že to může fungovat. To 
je nejdůležitější. Tom má zimní přípravu specifickou, třeba 
oproti mému pojetí. Bylo zajímavé sledovat reakce zkuše-
ných hráčů. A musím říci, že jsou víceméně pozitivní. Je 
to nová zkušenost pro některé kluky a zase ukáže čas, kam 
nás to posune. Tím, že celá příprava probíhala v sokolce, 
tak nás moc fanoušků zatím nevidělo. Ale konečně to za-
čne venku, tak si nás zase užijí.

Odpověď Tomáš:

Pro mě je zpětná vazba to, jestli chodí hráči na trénin-
ky pravidelně a jak se při tréninku chovají. Musím říct, že 
až na malé drobnosti jsem velmi spokojený. Reakce hráčů 
na (podle Kubeleho 😀) specifickou přípravu byla výborná,
snažil jsem se jim vysvětlit návaznosti toho, co a proč dělá-
me, protože věřím v to, že to takhle líp hráč přijme. Přípra-
vu ovlivnila i nějaká zranění a nemoci, ale s tím bohužel 
člověk nic neudělá. Budu rád, když nás fanoušci pravidelně 
podpoří na zápasech, to bude nejlepší zpětná vazba, kterou 
si můžeme přát.

Tak jo pánové, máme tady závěr. Tak ještě pokud chce-
te, můžete něco dodat závěrem.

Odpověď Kuba:

Chtěl bych poděkovat hlavně klukům, kteří pro brumo-
vický fotbal pracují (hrají, trénují, fandí). Není to jedno-
duché, je jedno, jestli to je liga nebo “prales”, na trénin-
ky se chodit musí, na zápasy taky. Udržet to dlouhodobě, 
mít práci, rodinu… Dělat to zadarmo jen pro radost, už 
také není v dnešní době samozřejmostí. Díky, že můžeme 
v Brumkách fotbal hrát. V neposlední řadě patří velké po-
děkování našim polovičkám, manželkám a  přítelkyním. 
Víme, jak je to složité a kolik času to zabere. Děkujeme za 
podporu celého sportu v Brumovicích.

Odpověď Tomáš:

Souhlasím s Kubou. Všichni, kdo dělají na vesnici fot-
bal, pro to musí něco obětovat. A za to všem patří obrovský 
dík. Budu velmi rád, když nové generaci společně pomů-
žeme dozrát, a  pak se na ně budeme moct několik roků 
chodit dívat.

Já musím osobně poděkovat své přítelkyní, která to se 
mnou nemá, co se týče fotbalu, vůbec jednoduché. Díky 
tomu, jaký jsem “blázen” do fotbalu, má fotbal prakticky 
denně doma, ať už si chystám trénink, přípravu na zápas 
nebo se dívám na nějaký zápas.

Děkuji za pozvání k rozhovoru a těším se na jarní se-
zónu.

SILVER CUP
Druhý ročník turnaje pro všechny Brumovčáky.

Jsme moc rádi, že se nám podařilo zorganizovat i druhý 
ročník Silvestrovského fotbalového turnaje. Turnaje, který 
je určený pro širokou veřejnost, bez ohledu na věk nebo 
sportovní dovednosti. Jde hlavně o  zábavu a  možnost se 
potkat. Navíc se podařilo posunout turnaj ještě trochu dál.

Přibylo týmů, k tradičním týmům Draha, Hlavní, Hra-
chůvka a Horní konec, se přidala Draha D(dorost) a Hra-
chůvka D(dorost).

Změna byla i v povrchu, místo umělé trávy se šlo na pří-
rodní trávu. Počasí nám již podruhé přálo a svítilo sluníčko. 
K této akci samozřejmě patří dobrý svařák a výborná cigára.

Prvenství na turnaji obhájila „Dědina“- tým Hlavní uli-
ce, který na turnaji ani jednou nepoznal porážku a ve finále 
si poradil s týmem Hrachůvky D.

Turnaj pořádal Sokol Brumovice a patří mu za organi-
zaci celého dne velké díky. Děkuji také všem zúčastněným 
a doufám, že se potkáme i příští rok. Samozřejmě, že vítá-
me každého nového účastníka, který si chce s námi zahrát. 
Na příští rok máme další nápady na vylepšení celého tur-
naje. Že by i společný silvestrovský večírek?

Speciální poděkování patří Katce Charvátové za fotky 
a obci Brumovice za podporu.

„Miroslav Brumovský“, Jakub Gremmel, Tomáš Vojtěšek
Foto: Katka Charvátová
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Aligators

ŽENY BOJUJÍ V PLAY ‑OFF O POSTUP 
DO EXTRALIGY, MUŽI O ZÁCHRANU V 1. LIZE

Elitní týmy Aligators mají za sebou základní části svých 
soutěží. Ženy měly v první lize pomalejší rozjezd, protože 
tým trápilo množství zranění. Nedařilo se mu v ofenzivě, 
avšak brankářky výbornými výkony zajišťovaly zisky bodů 
do tabulky. V přestupním období se podařilo managemen-
tu získat několik posil, s kterými se tým posunul až na 5. 
místo po základní části. Uvidíme, jak se jim bude dařit 
v bojích o postup do ženské extraligy.

Mužský tým má za sebou 
první sezónu v 1. lize mužů, což 
je druhá nejvyšší soutěž. Po slib-
ném začátku soutěže se přestalo 
výsledkově dařit. Tým se po-
stupně propadal tabulkou, a na-
konec skončil na pozici mimo play -offf. V boji o záchranu 
v  soutěži je v  sérii na 4 vítězná utkání čeká pražský tým 
Start98.

Florbalová sezóna mládeže pomalu končí

Všechny mládežnické týmy od dívčích po chlapecké 
mají za sebou většinu sezóny. Jsme rádi, že během sezóny 
k nám přicházeli noví hráči a hráčky, kteří se postupně za-
pojili do ligových soutěží. Letos nás dost potrápily různé 
nemoci hráčů, přesto jsme zvládli řádně odehrát všechny 
turnaje.

V sobotu 25. února se odehrál Aligators turnaj nejmen-
ších nadějí – mini přípravek. Pro většinu účastníků to byl 
první turnaj v  jejich životě. Děkujeme za podporu rodi-
čům, kteří dětem na turnaji fandili.
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Fotbalové týmy se připravují na jarní část

Start jarní sezóny se pomalu blíží. Mini přípravka se přes 
zimu věnovala rozvoji pohybových dovedností v  kombi-
naci se základními prvky fotbalu. Odehrála několik velmi 
přátelských zápasů v Kobylí a Šitbořicích. Přípravka se bě-
hem fotbalové přestávky účastnila tréninků, z nichž někte-
ré byly kombinované fotbal / gymnastika. Jsme rádi, že se 
hráči a  hráčky mohli učit různé gymnastické prvky pod 
vedením trenérky Venduly Ivičičové. Tým odehrál přátel-
ské utkání v  Šitbořicích a  turnaj ve Velkých Pavlovicích 
V jarních měsících bude čekat obě věkové kategorie účast 
na turnajích Žijeme hrou, které pořádá OFS Břeclav. První 
bude v neděli 16. dubna v Kloboukách u Brna.

Žáky čeká druhá polovina okresního přeboru mladších 
žáků. V  podzimní části se jim výsledkově nedařilo. Přes 
zimu odehráli několik přípravných utkání a turnaje ve Vel-
kých Pavlovicích. Tým bude moc rád, když jej budete cho-
dit podporovat při domácích zápasech.

Trenéři sportovních Aligators kempů 
se těší na účastníky

Sportovní organizace Aligators pořádá mládežnické 
Aligators kempy v  Kloboukách u  Brna. Účastníky čeká 
zábavný program zaměřený nejen na sport. Během týdne 
si děti vyzkouší širokou škálu různých sportů a zábavných 
her, které pro ně připravuje tým složený z našich kvalifi-
kovaných trenérů a  studentů Fakulty sportovních studií 
Masarykovy univerzity. Dítě si z  kempu odnese spoustu 
zážitků, získá nové kamarády, zažije spoustu zábavy a ob-
drží několik dárků. Od roku 2022 se pořádají kempy i ve 
verzi MINI. Zde je omezen počet účastníků na 18. Děti 
mají poobědový klid, kde bude přichystané spaní. V letoš-
ním roce je tento kemp určen dětem narozeným v letech 
2017 až 2019.

Podcast AliTalk
Naše organizace Aligators začala vysílat nový pořad – 

AliTalk, ve kterém budou zajímaví hosté z  organizace 
i z oblastí, které se sportem souvisí. Sportovní fanoušci do-
stanou možnost nahlédnout do fungování i do životních 
příběhů lidí působících u nás.

Chcete se dozvědět o organizaci Aligators více?
Navštivte naše webové stránky na www.fbc -aligators.cz, 

facebookovou stránku Aligators, YouTube stránku Aliga-
tors TV nebo na Instagramu fbcaligators. Fotoalba nalez-
nete na Zonerama.com pod názvem Aligators.

Děkujeme všem našim partnerům za podporu.

Milan Veselý
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Společenská kronika
Manželé Marta a Václav Kurdiovští oslavili dne 26. ledna 2023 vzácné životní jubileum, diamanto-
vou svatbu – 60 let společného života. Srdečně blahopřejeme a do dalších let přejeme hodně štěstí, 
pevné zdraví, pohodu a mnoho spokojených společně prožitých dnů.

-VB-

Velikonoční bohoslužby v kostele sv. Antonína v Brumovicích

2.dubna 2023 Květná neděle 8:00 mše svatá
4.dubna 2023 úterý Svatého týdne 17:30 Křížová cesta
   18:00 mše svatá
7.dubna 2023 Velký pátek 14:30 Křížová cesta a velkopáteční obřady

9.dubna 2023 Velikonoční neděle Boží hod velikonoční 
   8:00 Slavnost Zmrtvýchvstání Páně, žehnání pokrmů

Velikonoční bohoslužby v evangel. kostele v Kloboukách u Brna

7.dubna 2023  Velký pátek   9:30 se slavením Večeře Páně
9.dubna 2023  Neděle, Boží hod velikonoční 9:30 se slavením Večeře Páně

Program „Noci kostelů“ 2. června 2023 v kostele sv. Antonína v Brumovicích

17:00 - 17:10 Zahájení Noci kostelů – zvonění zvonů
17:00 - 22:00 Výstava oděvů pro Jezulátko
17:30 - 17:45 Zpívání dětí
18:00 - 18:45 Mše svatá se zpěvem dětí
18:45 - 21:00 Prohlídka věže
18:45 - 22:00 Výstava liturgického oblečení kněze a ministrantů
18:45 - 22:00 Výstava starých ornátů
22:00 Ukončení modlitbou za mír na celém světě

Čtvrtletník Nové pokolení, periodický tisk územního samosprávného celku, vydává OÚ Brumovice, IČ 042188. Zpravodaj č. 64 – 2023/1 
připravili: Mgr. Vlasta Bedřichová a Ing. Rudolf Kadlec. Redakce si vyhrazuje právo podle potřeby příspěvky krátit.
Grafická úprava a tisk: reklamní agentura Stillus s.r.o. Břeclav, Vydáno: náklad 400 ks, Adresa: OÚ Brumovice, e-mail: obec@brumovice.cz, www.brumovice.cz.
Uzávěrka dalšího čísla: 25. července 2023 

Příjemné prožití velikonočních svátků,
        bohatou pomlázku, hojnost zdraví,
              štěstí, radosti a lásky.

Na stránkách Nového pokolení můžete uveřejňovat blahopřání, poděkování i vzpomínky.
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Tříkrálová sbírka



SILVER CUP


